

التوافق الزوجي لدى عينة من الزوجات اللاتي التحقن ببرامج تأهيل ما قبل الزواج وزوجات لم يلتحقن بمثل هذه البرامج بمدينة جدة

إعداد الطالبة : أماني محمد رحمة الله ياركندي

إشراف الأستاذ الدكتور: محمد حسن غانم

المستخلص

هدفت الدراسة إلى التعرف على طبيعة العلاقة بين التوافق الزوجي وبرامج التأهيل لمرحلة ما قبل الزواج ، ومدى تأثير بعض المتغيرات الديموجرافية على مستوى التوافق الزوجي. وقد تكونت عينة الدراسة من (200) زوجة، (100) زوجة منهن التحقت ببرامج تأهيل ما قبل الزواج، و(100) زوجة لم تلتحق بمثل هذه البرامج. وتم تطبيق مقياس التوافق الزوجي من إعداد محمود فلاته 2008، وإجراء المقابلة المتعمقة لبعض حالات الزوجات اللاتي التحقن ببرامج تأهيل قبل الزواج و بعض حالات الزوجات اللاتي لم يلتحقن ببرامج تأهيل ما قبل الزواج. وقد أسفرت الدراسة عن العديد من النتائج منها وجود فروق ذات دلالة إحصائية بين متوسط درجات الزوجات اللاتي حضرن برامج تأهيل ما قبل الزواج والزوجات اللاتي لم يحضرن البرامج التأهيلية على مقياس التوافق الزوجي لصالح الزوجات اللاتي حضرن البرامج التأهيلية. ولا يوجد ارتباط دال إحصائياً بين التوافق الزوجي ومدة الزواج بالسنوات وعدد الأبناء لدى الزوجات اللاتي حضرن برامج تأهيل قبل الزواج. كما يوجد ارتباط سالب دال إحصائياً بين التوافق الزوجي ومدة الزواج بالسنوات لدى الزوجات اللاتي لم يحضرن برامج تأهيل ما قبل الزواج. وتوصي الباحثة بتوعية المقبلين على الزواج بأهمية الالتحاق ببرامج تأهيل ما قبل الزواج، وحث الآباء والأمهات على ضرورة تشجيع بناتهم وأبنائهم المقبلين على الزواج بالالتحاق ببرامج تأهيل ما قبل الزواج.

Marital Compatibility In a sample of wives who were enrolled in a premarital preparation program and wives who did not attend such programs in Jeddah

Prepared by: Amani yarkandi

Supervisor: Prof Dr : Mohamed Ghanem

Abstract

The study aimed to show the relation between marital compatibility and rehabilitation programs of the studied samples during pre-marriage period.

The studied sample consists of 200 wives divided into two categories; the first category consists of 100 wives who have joined pre-marriage rehabilitation programs. And the second category consists of 100 wives who did not join these programs.

To verify the objectives of the study, we have applied the scale of marital compatibility done by Mahmood Fallatah, 2008. and the researcher conducted free interviews for the two female categories.

The study resulted in many of them results including the Significant statistical differences between the average rate of the two categories, for the benefit of the first category those who joined the pre-marital rehabilitation program. No statistically significant differences between the average rate of the two categories on the scale according to the changeable educational and economical level. There is a statistical negative correlation between marital compatibility and duration of marriage per year for those wives who did not attend pre-marriage rehabilitation program. And the researcher recommends to make the pre-married couples aware of the importance of joining pre-marriage rehabilitation programs. And to make parents aware of the importance of their male and female children to join these programs.